
گروه ســینما و تلویزیون - فیلمبرداری »ماشوم« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
حسین میرزامحمدی به پایان رسید.

فیلمبرداری فیلم کوتاه »ماشوم« به تهیه کنندگی و کارگردانی حسین میرزامحمدی 
که اوایل تیرماه وارد مرحله تولید شده بود، با بازی حمیدرضا نعیمی به پایان رسید.

نویسنده این فیلم مسعود هاشمی نژاد است و حمیدرضا نعیمی، متین حیدری نیا، 
نسرین مرادی، مهتاب جعفری، وحید ممیزی، محمد امین صاحب زاده و عیسی حسینی 
در آن بازی می کنند. داستان »ماشوم« در افغانستان می گذرد و قصه آدم هایی را روایت 
می کند که زندگی شــان تحت تاثیر جنگ و تنش های این کشور در طول سالیان اخیر 
قرار گرفته است. سایر عوامل این فیلم کوتاه عبارتند از: مدیرتولید و برنامه ریزی: بهنود 
محمدی پور، مدیر فیلمبرداری: بهروز بادروج، مدیر صدابرداری: کیومرث صبحانی، 
طراح صحنه: فاطمه صفیری، طراح لباس: فهیمه معین، طراح گریم: ســونیا ایران نژاد، 
صداگذار: محمد مهدی جواهری زاده، آهنگساز: مهدی نادری، اصلاح رنگ و نور: نیما 
دبیرزاده، جانشــین تولید: امیر رئیسیان، دستیار کارگردان: سعید بیات، منشی صحنه: 
صفورا برسام، استوری بورد: پوریا هادی زاده، مشاور رسانه ای: سبا حیدرخانی، عکاس: 

آریا سبزواری و مدیر تدارکات: حسین زمانی و محمود الوندی.
همچنین علی خطیبی، امیرحســین رضایی و مرکز فوق تخصصی ستون فقرات 

آبادیس سرمایه گذاران »ماشوم« هستند.

گروه سینما و تلویزیون -  علیرضا رئیسی بازیگر فیلم و سریال هایی چون »مدرسه 
پیرمردها« و »دنیای شیرین« با پیوستن به سریال »خانه امن« به کارگردانی احمد معظمی و 
تهیه کنندگی ابوالفضل صفری در نقش یک تکفیری بازی می کند.وی درباره نقشــش در 
این سریال توضیح داد: نقش منفی را به دلیل چالشی که برایم ایجاد می کند، دوست دارم 
و امکان بازی در نقش منفی برایم در سریال »خانه امن« مهیا شد که بتوانم خودم را در این 
شخصیت با خصوصیات اخلاقی کاملا متفاوت با خودم محک بزنم. اگر مخاطب مرا در 
سریال ببیند و از من به عنوان بازیگر این نقش بدش بیاید من در ارائه نقش موفق بودم و 
خوشحال خواهم شد. نقشی که در »خانه امن« بازی می کنم تمام خاطرات ذهنی مخاطب 

را از من به هم می ریزد.
وی درباره پیوستن به گروه بازیگران »خانه امن« گفت: بعد از طی شدن دوران 
نوجوانی و به ســرانجام رســاندن مراحل تحصیلات تکمیلی در یکی از اپیزودهای 
سریال »شاید برای شما هم اتفاق بیافتد« به کارگردانی احمد معظمی بازی کردم به 
همین جهت با وی دوســتی داشــتم و به طور اتفاقی آقای معظمی را دیدم و او هم 
نقش را به من پیشــنهاد داد. رئیسی درباره ایفای نقش و شخصیت اش در سریال 
گفت: من در سریال نقش »بغاض« را بازی می کنم که یک اروپایی تکفیری است 
و به زبان فارسی و عربی مسلط است اما در ادای کلمات فارسی کمی لهجه دارد. 
این نقش، نقش سختی است که با روحیات من خیلی متفاوت است. معتقدم و 
تلاش می کنم در مراحل مختلف زندگی انسان بهتری باشم و این نقش دقیقا نقطه 
مقابل تفکرات من است. ماه ها است که درگیر سریال هستیم و تمام توان خود 
را برای ایفای این نقش به کار بردم که امیدوارم کار خوب و آبرومندی باشد و 
بتواند مخاطب را جذب کند و گوشه ای از فعالیت تکفیری ها و داعشی ها را به 
نمایش بگذارد.وی ادامه داد: پیشنهاد بازی در سریال و فیلم سینمایی از جمله کار 

روح الله حجازی »روشن« را داشتم که متاسفانه به دلیل حضور در سریال »خانه امن« 
امکان بازی در هیچ کاری را نداشــتم زیرا باید روی نقش به خوبی متمرکز می شدم. 

رئیسی در خاتمه درباره حضورش در حوزه سینما و تلویزیون عنوان کرد: تلاش می کنم در 
کارهایی حضور داشته باشم که حرفی برای گفتن داشته باشند اما نکته قابل تامل این است که 
حضور نابازیگران در سینما و تلویزیون کار ما را که سالهاست در این عرصه فعالیت کردیم، 

سخت می کند و به دلیل حضور بی رویه نابازیگران بقا در سینما بسیار سخت شده است.

حمیدرضا نعیمی مقابل دوربین رفت

بازیگر »دنیای شیرین« داعشی شد

سینما و تلویزیون 8
یک تهیه کننده تلویزیون مطرح کرد:

علی اکبر تحویلیان می گوید: ادعای صداوسیما مبنی بر اینکه شبکه نمایش خانگی باید زیر نظرش کار کند، از این جهت بوده که کم کاری های در حوزه 
نظارت روی تولیدات آن از سوی وزارت ارشاد صورت گرفته است اما مبنای قانونی ندارد چراکه طبق قانون، هرچیز که در دایره رسانه صوت و تصویر فراگیر 

باشد زیرمجموعه سازمان صداوسیما قرار می گیرد؛ درحالیکه وی او دی ها رسانه فراگیر نیستند. بخش غیر سینمایی باید به صنف زیر نظر ارشاد واگذار شود.

وی او دی ها رسانه فراگیر نیستند که 
زیرمجموعه صداوسیما شوند

گروه سینما و تلویزیون- علی اکبر 
تحویلیان )تهیه کننده ســینما و تلویزیون( 
درباره مشکلاتی که در وزارت ارشاد برای 
واگــذاری بســیاری از وظایف به صنوف 
وجود دارد گفت: آنچه که اکنون ما در بخش 
تصویر با آن روبه رو هســتیم، چه بخواهیم 
چه نخواهیــم، وجود دو حوزه عملکردی 
است که یکی از آنها مربوط به حوزه سینما 
و دیگری حوزه های غیر سینمایی را شامل 
می شود. این دو حوزه از یک جنس نیستند 
تــا بتوان بر هر دو آنها یک نوع حاکمیت را 
با دستورالعملی ثابت پیش برد. تجربه این 
چندین سال هم همین را به ما نشان می دهد. 
با وسعت گرفتن شــبکه نمایش خانگی، 
پیشــرفت های تکنولوژیکی در این زمینه 
به وجود آمده که متاســفانه ارشاد نتوانسته 
خودش را با آن ســرعت پیــش ببرد. این 
دوگانگی و این چالش بحث برانگیز باعث 
سردرگمی همه ی ما شده است.وی ضمن 
بیان اینکه این دو حوزه نیاز به تصمیم گیری 
و روش کاری متفاوت اســت که زیر یک 
چتر باشــند، ادامــه داد: باتوجه به اینکه در 
پلتفرم هــا، تولیداتی غیر از نمایش خانگی 
نیز تولید می شود، می توان اسم آن را حوزه 
غیر سینمایی گذاشت که بسیار وسیع بوده و 
تامین محتوا آن در وی او دی ها باید در سطح 
کلانی صورت بگیرد. اما باتوجه به اینکه از 
زمان تاســیس این حوزه بیشتر از ۲۰ تا ۲۵ 
سال نمی گذرد، افراد حاضر به پذیرش این 
مسئله نیســتند که این حوزه دیگری است 
که نیاز بــه ترکیبی متفــاوت دارد. در این 

حوزه تولید انبوه صورت می گیرد ولی یک 
تهیه کننده در حوزه سینما خیلی تلاش کند 
بیش از یک یا دوفیلم را در یکسال نمی تواند 

بسازد.
نهادی بــرای بیمه افراد حاضر 
در کارهای غیرسینمایی وجود ندارد
تحویلیان ادامــه داد: این مواردی که 
گفتم برای حوزه غیر ســینمایی مشکلاتی 
به وجود آورده اســت. به عنوان مثال افراد 
بســیاری در حوزه غیر سینمایی مشغولند 
که متاسفانه بیمه نیستند و مرجعی هم برای 
بیمه شــدن آنها وجود ندارد. خانه ســینما 
اساســنامه ای دارد که بر طبق آن افرادی که 
کار سینمایی کرده اند به آنجا مراجعه می کنند 
و با ارائه کارهای خود از مزایای بیمه و موارد 
دیگر آن بهره مند می شــوند. ولی افرادی که 
غیر سینمایی هستند چطور باید بیمه شوند؟ 
اکنون نزدیک به ۱۰ ســال است که صنفی 
با نام انجمن صنفی شرکت ها و موسسات 
فیلمسازی تاسیس شده که مجوز آن را هم 
وزارت ارشاد صادر کرده است. این انجمن 
به انــدازه ای کار دارد که نمی توان برای آن 
حدی قائل شــد ولی آنطور که باید از طرف 

ارشاد به آن بها داده نمی شود.
ارشاد بدون در جریان گذاشتن 

صنوف تصمیم گیری می کند
این تهیه کننده در ادامه اظهار داشــت: 
سازمان سینمایی دو بال خیلی مهم و بزرگ 
دارد که یکی بخش سینما آن بوده و دیگری 
بخش غیر ســینمایی آن است. باید بدانیم 
که این دو بخش بــه راحتی کنار هم جمع 

نمی شــوند. البته می توان هر دو آنها را زیر 
چتری به اســم صنعت تصویر کشور قرار 
داد اما چون دو جایگاه، خواســته و روش 
دارند، گوناگون هستند و اصلا امکان پذیر 
نیســت که بتوانند در یک نقطه ای یا با یک 
روش کار کنند. این یکی از معضلات بزرگ 
اســت که اکنون با آن مواجه هستیم. دولت 
ادعایــش واگذاری کارها به صنف اســت 
ولی از نظــر من در عمل به این ادعا صادق 
نیســت و صداقتی که باید برای واگذاری 
کارها به صنف داشــته باشد را ندارد چراکه 
در شرایط کنونی وزارت ارشاد بدون اینکه 
صنوف مختلف را در جریان امور بگذارد، در 
مورد مسائل مختلف تصمیم گیری می کند.

وی افــزود: مهمترین بخش همه این موارد 
تایید صلاحیت تهیه کننــدگان برای ورود 
به چرخه تولید اســت کــه باید به صنوف 
واگذار شود. این مسئله در بخش سینمایی 
باید به صنف خانه ســینما واگذار شــود و 
در بخش غیر ســینمایی آن باید به صنوف 
مرتبطش واگذار شود. در واقع این صنوف 
هســتند که باید درباره ورود افراد در حوزه 
تدوین، تصویربرداری، صدابرداری و موارد 
از این دســت تصمیم گیری کنند.تحویلیان 
همچنین درباره اینکه با این تفاسیر آیا بخش 
غیر ســینمایی باید در اختیار صنف نام برده 
)انجمن صنفی شــرکت ها و موسســات 
فیلمسازی( قرار گیرد، بیان کرد: این حداقل 
کاری اســت کــه باید انجام شــود. به این 

صورت تا وقتی که بخواهند یک مجتمع یا 
جمع بزرگتری به این منظور درست کنند، 
بایــد ابتدا آن را از ایــن طریق راه بیاندازند. 
این صنف در سال ۱۳۸۶ به دعوت معاونت 
ارزشیابی آن زمان و توسط افرادی همچون 
ایرج محمدی، رســول توکلــی، علیرضا 
حســینی و چندین نفر دیگر تاسیس شد و 
مجوز خود را از وزارت ارشاد گرفته است.

وی افزود: از ابتدای تاسیس این صنف 
بنا بود که آرام آرام حوزه غیر سینمایی داخل 
آن بیایند و شرکت ها تابع قوانین و مقرراتی 
باشــند که ارشــاد هم بتواند بر آنها نظارت 
داشته باشــد. علتش هم این بود که مجوز 
شرکت های فیلمســازی را هم خود ارشاد 
می داد و این هم یک انجمنی شده بود که همه 
شرکت های فیلمسازی به این انجمن بیایند. 
این صنــف اکنون بیش از ۳۰۰ عضو 
دارد و اکثر تهیه کنندگان مطرح سینما عضو 
آن هستند. اکنون بخش غیر سینمایی بخش 
به شــدت وسیعی شــده که با تقسیم بندی 
وظایــف می تــوان به بهبــود وضعیت آن 

پرداخت. به نوعی شبکه نمایش خانگی هم 
که این روزها صحبت های بسیاری درباره 
آن مطرح می شود جزو بخش غیر سینمایی 
بوده که رسیدگی به موارد آن می تواند به این 

صنف واگذار شود. 
در سالی که همه دنبال تولیدند 
می خواهند نمایش خانگی را تعطیل 

کنند

تحویلیان ادامه داد: چندی پیش یکی 
از تهیه کنندگان سینما در مصاحبه ای اعلام 
کرده بود که ما شبکه نمایش خانگی را تعطیل 
کردیم. سوال این است چقدر ضعف باید در 
ارشــاد وجود داشته باشد که یک تهیه کننده 
در حوزه سینما بگوید من نمایش خانگی را 
تعطیل کردم؟ از سوی دیگر چگونه است، در 
سالی که همه به دنبال افزایش تولید هستند، 
جلوی تولیدات شبکه نمایش خانگی گرفته 
شده و گفته می شود که ما باید این شبکه را 
تعطیــل کنیم؟ آیا می دانید که در اینصورت 
بــا چه طیف بیــکاری در کشــور روبه رو 
می شویم؟ علاوه بر این ما در زمانی هستیم 

که به خاطر کرونا همه باید در خانه ها بنشینند 
و مــدام به مردم می گوییم که از خانه بیرون 
نیایید. بنابراین باید برای افرادی که در خانه 

هستند، خوراک فرهنگی درست کنیم.
فراگیر  رســانه  وی او دی هــا 
نیستند که زیر مجموعه صداوسیما 

شوند
این تهیه کننده تلویزیون درباره درگیری 
صداوســیما و وزارت ارشاد بر سر اعطای 
مجوز مجموعه های شبکه نمایش خانگی 
اظهارداشــت: این مسئله به این دلیل است 
که ارشاد از پتانســیل هایی که دارد استفاده 
نمی کنــد. به نوعی تمام فکر و ذکر ارشــاد 
سینما شــده و صبح تا شب خود را صرف 
حل مشکلات سینما می کند. به این ترتیب 
ســازمان ســینمایی به کار دیگری فکر هم 
نمی کند. بنابراین آرام آرام در حال از دست 
دادن اختیارات خود است. شاید کنترل هایی 
که باید روی شبکه نمایش خانگی صورت 
می گرفته، به صورت مطلوب انجام نشده و 
همین موضوع سبب شده تا صداوسیما این 
ادعا را مطرح کند که شبکه نمایش خانگی 
هم باید زیر نظر من بیاید. استناد آنها هم این 
است که بر اساس قانون هرچیزی که در دایره 
صوت و تصویــر فراگیر قرار گیرد، باید به 
صورت زیر مجموعه صداوسیما به کار خود 
ادامه دهد.تحویلیان در ادامه عنوان کرد: این 
در حالی اســت که به تشخیص کارشناسان 
فضــای وی او دی، صوت و تصویر فراگیر 

تلقی نمی شــود. صــوت و تصویر فراگیر 
برای خود تعریفی دارد و همانی اســت که 
صداوسیما در حال ساختن برنامه ها و پخش 
آنهاست که من هم آزادم آنها را ببینم یا نبینم. 
وی او دی صوت و تصویر فراگیر نیســت 
چراکه در وی او دی من باید بروم و با اســم 
خودم ثبت نام کنم و در آخر نیز مشــخص 
می شود که این فیلم را دیده ام یا خیر. همین 
رویه نشان می دهد که دیگر صوت و تصویر 
فراگیر معنایی ندارد. صداوســیما در حوزه 
صوت و تصویر فراگیر همه کاره اســت اما 
فعالیــت در حوزه صــوت و تصویری که 
فراگیر نیســت، هیچ ارتباطی به صداوسیما 
ندارد. در واقع چون ارشــاد نتوانســته این 
پتانسیلی که در نمایش خانگی وجود دارد 
را ساماندهی کند با چنین معضلاتی مواجه 

شدیم.
تلویزیــون در حوزه ســریال 
می تواند خیلی قدرتمندتر از شــبکه 

نمایش خانگی باشد 
وی در ادامه صحبت های خود گفت: 
نگاه من به حوزه غیر ســینمایی فقط چهار 
سریال نیست. تلویزیون در سال حدود ۴۰ 
تا ۵۰ سریال می سازد،  در صورتی که نمایش 
خانگــی خیلی تلاش کنــد، توانایی تولید 
بیش از ۱۰ ســریال را ندارد. اصلا ما با آنها 
قابل مقایسه نیستیم. تلویزیون در این زمینه 
خیلی قدرتمند است و این موارد در مقابلش 
عددی نمی شود. البته تولید محتواهایی در 
فضای غیر سینمایی صورت می گیرد که آنها 
خیلی بیشــتر است. هزاران ساعت از وقت 
مخاطب در حال پر شدن با آثار غیر سینمایی 
است. سینما تمام تلاشش را هم بکند، بیش 
از ۱۰۰ فیلم ســینمایی در ســال نمی تواند 
بســازد. یعنی تولید محتوایی بیشتر از ۱۵۰ 
ساعت را نتیجه نمی دهد. مگر می شود این 
حجمی که الان نیاز مخاطب است را با ۱۵۰ 

تا ۲۰۰ ساعت پر کرد؟
برای مردم بســتر تولید محتوا 

مهم نیست، کیفیت مهم است
تحویلیــان درباره احســاس خطر 
صداوسیما برای از دست دادن مخاطبانش 
نیز بیان کرد: در شــبکه نمایش خانگی هم 

همه ی آثار با اســتقبال مخاطبــان مواجه 
نمی شود. در واقع مردم هر کاری که خوب 
باشــد را می بینند. تفاوتــی هم نمی کند که 
پخش این مجموعه در تلویزیون یا شــبکه 
نمایش خانگی باشــد. اگــر هیچکدام از 
تولیــدات این دو هم خوب نباشــد،  مردم 
به ســمت ماهواره ها می روند. پس بنابراین 
ملاک و معیار مردم این نیســت که سریالی 
در وی او دی است یا در تلویزیون. ملاک کار 
خوب است و تلویزیون، هم قدرت بیشتری 
برای تولید کار خوب دارد و هم زمان بیشتر. 
ضمن اینکه آثار تلویزیون به صورت رایگان 
در اختیار مردم قرار می گیرد. ولی در بخش 

نمایش خانگی چیزی مجانی نیست.
این تهیه کننده ادامه داد: کار تلویزیون 
نیروســازی است. سبقه تمام کسانی هم که 
اکنون در شبکه نمایش خانگی کار می کنند 
از تلویزیون است. به نظر من آن چیز که باید 
برای ما مهم باشــد تامیــن محتوای خوب 
برای مخاطب اســت و باید دست هرکسی 
که در این زمینه در کشــور ما کمک می کند 
را ببوسیم. خوراکی که به مخاطبان می دهیم 
باید مطلوب باشــد. خوراک نامطلوب در 
تلویزیون و غیر تلویزیون ممکن است اتفاق 
بیفتد. مگر تمام آثاری که ما در تلویزیون تولید 
کردیم خوب بوده است؟ گاهی اوقات هم از 
دستمان در رفته و تولیدات خوبی نداشتیم. 
یک جایی که باید محصولات زیادی تولید 
کند، یک جایی هم از دستش درمی رود. وی 
در پایان گفت: مهمترین مســئله این است 
که خیلی از تصمیم گیری هایی که در حوزه 
سازمان سینمایی می شود خارج از صنوف 
اســت.  یعنی مدیران ارشاد تصمیم گیری و 
آن را ابلاغ می کنند. در حالی که به نظر باید 
نماینــدگان صنوف در این تصمیم گیری ها 
و تصمیم سازی ها و شــکل گیری روندی 
که می خواهند در آینده باشــد باید حضور 
داشته باشند و کارها را پیش ببرند. حتی طبق 
قانون فقط شرکت های فیلمسازی هستند که 
می توانند فیلم تولید کنند و تهیه کننده ها هم 
باید به این شــرکت ها بروند. ولی متاسفانه 
شــاهد اتفاقاتی هستیم و کسی هم حاضر 

نیست این مسائل قانونی را رعایت کند.

 مهمترین مســئله این اســت که خیلی از تصمیم گیری هایی که در حوزه 
سازمان ســینمایی می شود خارج از صنوف اســت. یعنی مدیران ارشاد 
تصمیم گیــری و آن را ابلاغ می کنند. در حالی کــه به نظر باید نمایندگان 
صنوف در این تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها و شکل گیری روندی که 
می خواهند در آینده باشد باید حضور داشته باشند و کارها را پیش ببرند.

فیلمبرداری فیلم کوتاه »بیرون پشتِ در« با بازی 
شیوا مکی نیان به پایان رسید

پس از کسب اولین جایزه اسکار؛

برد پیت به فیلم اکشن دیوید لیچ پیوست
گــروه ســینما و تلویزیــون-
فیلمبرداری فیلم کوتاه »بیرون پشتِ در« 
در تهران به پایان رســید. »بیرون پشــتِ 
در« روایتی کوتاه از زندگی زوجی جوان 
و بحرانی تازه اســت که چهار سال قبل، 
خود آغازگر آن بوده اند.فیلمبرداری فیلم 
کوتاه »بیرون پشــتِ در« که در روز اول با 
حضور تورج اصلانی آغاز شــده بود، با 
اتمام فیلمبرداری، وارد مرحله تدوین شد. 
در این فیلم که نویســندگی و کارگردانی 
آن را علی شــورورزی برعهده داشــته، 
شیوا مکی نیان، محمدرضا مالکی، سمیرا 
حضرتی و نیکا اصلانی، در لوکیشنی در 
تهران مقابل دوربین مهدی اصلانی حاضر 

شدند.

سایر عوامل این فیلم عبارتند 
از: بازیگران: شیوا مکی نیان، محمدرضا 
مالکی، ســمیرا حضرتی، نیکا اصلانی، با 
صدای: ســیامک ادیب، مهناز خالدیان، 
مدیر فیلمبــرداری: مهدی اصلانی، مدیر 
صدابــرداری و صداگــذار: امیرعباس 
علیرضایی، طراح صحنه: شهاب شریفی، 
طراح گریم: زهرا شــیخلانی، دســتیار 
کارگــردان و برنامه ریز: محمد یادگاری، 
منشی صحنه: شــیرین شاهین، عکاس: 
حمید ســالاری، تدوین: رضا شیخلانی، 
مجیــد محمــدی پناه، تصحیــح رنگ 
دیجیتــال: مهران دوســتی، مدیر تولید: 
محمد غریبی، مدیر تدارکات: محمدعلی 
گلی، مشــاور رســانه: مریم رودبارانی، 

دستیار اول فیلمبردار: عرفان قبادی 
بیگوند، دستیاران فیلمبردار: جواد 

اصلانی، ســحر دامیار، داریا 
اصلانی، دستیار صدابردار: 
میثم ســالاروند، دستیاران 
صحنه: حمیــد مهدیپور، 
رعنا فرجی، جانشین تهیه 
کننده: حســین محروقی، 
ســرمایه گذاران: انجمن 
ایران،  ســینمای جوانان 
نصراله کاوه، مجری طرح: 
شیوا مکی نیان، تهیه کننده: 
علی شورورزی، تهیه شده 
در انجمن سینمای جوانان 

ایران - دفتر نیشابور.

گروه سینما و تلویزیون- برد پیت 
بازیگر فیلم اکشــن »قطار سریع السیر« به 
کارگردانــی دیوید لیچ شــد. فیلم بعدی 
برد پیت مشخص شد و این بازیگر برنده 
اســکار در نقش آفرینی بعدی اش در یک 
فیلم اکشــن برای سونی پیکچرز جلوی 
دوربین می رود. این فیلم که با عنوان »قطار 
سریع الســیر« ساخته می شود را دیوید 
لیــچ کارگردانی خواهد کرد. 
لیــچ در عین حال بر 

نگارش فیلمنامه این پروژه که توسط زک 
الکویچ نوشته می شود هم نظارت می کند. 
لیــچ پس از کارگردانی »هابز و شــاو« که 
فیلمی از دنیای »ســریع و خشمگین« بود 
با طمانینه به سراغ فیلم بعدی اش رفت و 
در نهایــت به تازگی برای کارگردانی این 
فیلم به توافق رسید.»قطار سریع السیر« بر 
اساس یک رمان ژاپنی به نام »ماریا بیتل« که 
توسط کوتارو ایساکا نوشته شده و به رمانی 
پرفروش بدل شد، ســاخته خواهد شد. 
»هارویل سکر« اعلام کرده که این رمان را 
سال آینده به زبان انگلیسی منتشر خواهد 
کرد.این فیلم را لیچ و کلی مک کورمک در 
کمپانــی »۸۷ نورث« تهیه می کنند. آنتوان 
فوکوآ و کت سمیک نیز آن ها را همراهی 
می کنند. سونی به تازگی اعلام کرد استودیو 

در حال ساخت »وان پانچ من« با اقتباس از 
یک مانگای محبوب ژاپنی است و امیدوار 
است که این فیلم قابلیت بدل شدن به یک 
مجموعه را داشــته باشد. برد پیت پس از 
کسب جایزه اســکار بهترین بازیگر مرد 
برای فیلم »روزی روزگاری در هالیوود« 
به کارگردانی تارانتینو وقت بیشتری برای 
انتخاب بازی های بعدی خود گذاشــته و 
فیلم بعدی وی »بابل« به کارگردانی دمین 
شازل برای پارامونت است که در آن با اما 

استون جلوی دوربین می رود. 
تولید این فیلم به سال ۲۰۲۱ موکول 
شده اســت. دیوید لیچ ساخت فیلم های 
اکشــن »جان ویک« و »بلوند اتمی« را در 
کارنامه دارد و »ددپول ۲« را هم کارگردانی 

کرده است.

معادلات اقتصادی سینما برهم خورده است

گپی با »بدمن« سینما

اصغر یوسفی نژاد؛ گروه ســینما و تلویزیون - اصغر 
یوســفی نژاد کارگــردان فیلم ســینمایی 
»عروســک« عنوان کرد که در حال حاضر 
معادلات اقتصادی ســینما برهم خورده اما 
با این حال امیدوار اســت بتواند فیلمش را 

جلوی دوربین ببرد.
اصغر یوســفی نژاد کارگردان سینما 
درباره فیلم ســینمایی »عروســک« که به 
تازگی پروانه ســاخت دریافت کرده است، 
گفت: نام قبلــی این فیلم »اوگی گلین« نام 
داشت که ما آن را به »عروسک« تغییر دادیم. 
درباره ســاخت آن هم باید بگویم که من در 
جریان تولید، همیشه بیشترین زمان را صرف 
پیش تولید می کنم و به نظرم باید چندماهی 

بــرای این امر وقت بگذاریم و بعد از آن هم 
امیدوارم شــرایط برای آغــاز فیلمبرداری 

مناسب شود.
وی افــزود: زمان آغــاز فیلمبرداری 
بستگی به پروسه تولید دارد، چون چندماهی 
باید بــا بازیگران تمرین کنیــم. امیدوارم 
مجموع شرایط چه به لحاظ بهداشتی و چه 
به لحاظ اقتصادی به گونه ای باشد که به دلیل 
این مسائل تأخیری در ساخت »عروسک« 

نداشــته باشیم و ترجیحاً زمان برای کیفیت 
کار و آمادگی برای ســاخت صرف شود. 
مذاکراتی هم برای جذب ســرمایه در حال 
انجام است. با شرایطی که در حال حاضر بر 
بدنه سینما حاکم است ساخت فیلم سخت 
شده چرا که وضعیت و معادلات اقتصادی 
برهم خورده است.یوسفی نژاد با بیان اینکه 
لجام گسیختگی مســائل اقتصاد خیلی از 
امور را غیرقابل پیش بینی کرده است، اظهار 

کرد: قرار بود این فیلم را سال گذشته جلوی 
دوربین ببریم. در آن زمان به نســبت حالا 
شــرایط مالی بهتر بود. البتــه زیاد ناراحت 
نیســتم که »عروسک« سال گذشته ساخته 
نشــد چون فیلم های تولیدی سال گذشته 
با وجود اینکه ارزشــمند بودند هر کدام به 
لحاظ مالی به دلیل شرایط فعلی اکران صدمه 
خوردنــد. درباره کار خودم هم باید بگویم 
معمولاً شرایط اقتصادی فیلم های من نسبت 

به آثار دیگر کمی متفاوت است و امیدوارم 
این تفاوت به دادمان برســد.این کارگردان 
ضمن بیان این مطلب که همه سکانس های 
»عروســک« در تبریز فیلمبرداری می شود 
و در نظــر داریــم آن را به زبان ترکی تولید 
کنیــم، توضیح داد: تهیه کننده این اثر جلیل 
اکبری صحت است و تمایل دوطرفه برای 
ایــن همکاری وجود داشــت. البته غالب 
تهیه کنندگان نسبت به فیلم هایی که با سایر 

آثار نسبتی ندارند، استقبال نمی کنند. بنابراین 
برعهده گرفتن تهیه کنندگی چنین فیلم هایی 
انگیزه و شــجاعت مضاعف می خواهد که 
این موضوع را در جلیل اکبری صحت دیدم. 
معمولاً از آثاری که با زبان دیگر و چهره های 
ناشناخته ساخته می شود، استقبال نمی شود 
چون تهیه کنندگان دوست دارند تضمینی 

برای سرمایه شان داشته باشند.
وی در پایــان گفــت: در ایــن فیلم 
بازیگران بســیار خوبی حضــور خواهند 
داشت که برخی از آن ها هم در مناطق خود 
شناخته شده هستند اما عموم تماشاگران با 
آن ها آشنایی ندارند و این موضوع می تواند 

برای مخاطبان هیجان انگیز باشد.

گروه سینما و تلویزیون -علاقه مندان 
به سینما و همچنین آن دسته از نسل جدیدی 
که فیلم های دهه  ۶۰ و ۷۰ را دیده اند، خوب 
می دانند که ســینمای ایران آن روزها یک 
»بدَمن« معروف داشــت؛ یک بدمن به نام 
»رضا طوفان« که بعدها بیشــتر با نام اصلی 
خانوادگی خود یعنی »صفایی پور« شناخته 

می شــد. او که بازیگری را پیش از انقلاب 
شــروع کرده بود، از سال ۵۹ تا ۸۶ در تعداد 
زیادی فیلم سینمایی و چند سریال بازی کرد 
که تقریبا در بیشتر آن ها نقشی منفی داشت و 
برای خیلی ها دیدن تصویر او جز در نقشی 

منفی قابل باور نبود.
 این بازیگر ۷۱ ســاله که دیگر مانند 
گذشــته پرکار نیست، اگرچه هر از گاهی 
پیشنهادهایی برای بازیگری دارد اما بر سر 
اصول خودش هنوز باقی اســت و به ایسنا 
می گوید:  من برای تمام ســال هایی که در 
ســینما بوده ام و بــرای همه نقش هایی که 
بــازی کردم ارزش زیادی قایلم. دوســت 
ندارم آنچه را ساخته ام راحت خراب کنم، 
ممکن است ســخت بگذرد ولی تحمل 

می کنم تا ببینم چه پیش می آید.
آخرین  صفایی پــور 
بــار در ســال ۸۶ بــا فیلم 
»پرچم های قلعه کاوه« در 
ســینما حضور داشت و 
این اواخــر هم حضوری 
کوتــاه در فیلم »گیج گاه« به 
کارگردانــی عادل تبریزی 
داشته که یکی از دوستان 
و همــکاران قدیمی اش 
جمشید هاشم پور هم 
در آن بازی کرده است.
غیبــت طولانی او در 
سینما بهانه ای شد 
تا در این روزهای 
کرونایی تلفن بزنیم 
و جویــای احوالش 
شــویم. امــا همین که 
تلفن را جواب داد صدایش 
آنقــدر  آرام و بی حال بود که 
همــان اول پرســیدم خدای 

ناکرده ناخوش هستید؟ 
گفــت: آرتروز گــردن دارم. گاهی 
خسته می شوم و فشار می آورد. یک سالی 
هست که اینطوری شده ام. درد دارم اما خدا 
را شکر،  می توانم راه بروم. بیرون هم می روم 
و گاهی ورزش می کنم. تا پیش از این روزی 
سه چهار ساعت ورزش می کردم اما الان که 
کرونا هم شده بچه ها می گویند زیاد بیرون 
نروم. سنم هم بالاست و باید بیشتر مراقب 
باشم. اما خوب از خانه ماندن زیاد هم خسته 

می شوم هر چند فعلا چاره ای نیست.
حرف به سینما کشیده می شود، اینکه 
خیلی وقت اســت بازی نکرده و آخرین 
فیلمش ۱۳ ســال قبل با نــام »پرچم های 
قلعه کاوه« در ســینما بود. بحث سینما که 
می شود صدایش به سرعت جان می گیرد 
و با انرژی می گوید: »پرچم های قلعه کاوه« 
را دوســت داشتم. یک فیلم اساطیری بود. 
جایزه هم گرفت. بعد از آن باز هم پیشنهاد 
بازی داشــتم ولی آن نقش ها برای من نبود. 
بالاخره آنچه من کار می کردم خودش یک 
ژانــر بود، ژانر خطرناکی هم بود. مونوپول 
خــودم بود پس خیلی مناســبت ندارد که 
نقش کمدی به من پیشــنهاد می شود. البته 
نقش های کمدی هم زیاد نبوده ولی رغبتی 
به آن ها نداشتم. من برای کاری که در سینما 
کــرده بودم ارزش زیادی قائلم، همین طور 
برای مخاطبی که ســال ها مرا با آن نقش ها 
 شناخته اند، به همین دلیل سختی ها را تحمل 
می کنم تا ببینم چه پیش می آید. قبل از عید 
هم فیلم »گیج گاه« پیشنهاد شد که به نوعی 
ادای دیــن به بازیگران دهه ۶۰ بود و من در 
حد دو سه دقیقه بازی کردم.صفایی پور که 

از معدود بدمن های ســینمای ایران بوده و 
بعد از سال ها هنوز هم کسی با آن ویژگی ها 
جایگزینش نشده، به فیلم های روز سینما 
اشاره می کند و ادامه می دهد:  تقریبا فیلم های 
روز سینما را می بینم. بله، من بدمن بودم ولی 
دیگر به آن شــکل در سینما بدمن نداریم. 
الان هر کسی از هر صنفی می آید و بازیگر 
می شــود. در حالی که سینما یک تخصص 
اســت و باید آن را بلد باشی. بعضی ها فقط 
دوســت دارند بازی کنند و ورود بی رویه، 
این کار را خیلی خراب کرده، چون برایش 
ارزش قائل نمی شوند. اساتیدی سال ها در 
سینما کار می کردند که بازی کردن مقابلشان 
خیلی زحمت داشت. همان قدر که زحمت 
داشــت، ارزش خاصی هم داشــت. اصلا 
رویه کار با الان فــرق می کرد. فیلمنامه ها 
متفــاوت بودنــد، الان دیالوگ هــا همه 
ســطحی، پر از حرف رکیک و... نمی دانم 
سینما به کجا می رود. همه چیز با زمانی که 
ما کار می کردیم فرق کرده. ما عاشــقانه کار 
می کردیم و دغدغه مان مخاطب بود نه اینکه 

فقط دنبال فروش فیلم باشیم.  
بازیگــر »کانــی مانگا« و »شــکار 
خامــوش« که در فیلم های دفاع مقدســی 
متعددی هم بازی داشــته، دربــاره اینکه 
چقــدر ایــن تفاوت ها را به تغییر نســل 
کارگردان ها مرتبــط می داند، می گوید: آن 
زمان کارگردان های زیادی داشتیم مثل آقای 
کیمیایی که هنوز هم هستند، یا آقای ملاقلی 
پور که در دفاع مقدس فیلم های ماندگاری 
ساخت، ولی بعدها کسانی آمدند که بیشتر 
تله فیلم ساختند. این تله فیلم ها با بودجه های 
اندک اتفاق خوبی برای سینما نبود. درست 

اســت که این ها هم باید وارد شــوند ولی 
تخصص داشــتن هم خیلی مهم است. به 
من هم پیشــنهادهایی از این دست کارها 
شــده ولی ترجیح می دهم ریاضت بکشم 
و تــن به هر کاری ندهــم.   البته با این طرز 
فکر قطعا خانواده ام در این شرایط اقتصادی 
لطمه می خورند اما با همه این احوال تلاش 
می کنم با همین نگاه پیش بروم.  من در این 
سال ها مشکلاتی داشتم ولی به هر حال در 
طول چهار دهه، بازیگر حرفه ای سینما بودم 

و فعلا چاره  دیگری نیست. 
صفایی پور بــه اینجا که می رســد 
تاکید دارد آنچــه از اوضاع کاری  یا وضع 
زندگــی اش می گوید برای جلب توجه یا 
ترحم کسی نیست و اصلا هم دوست ندارد 
حرف هایش اینگونه برداشت شود. او بیشتر 
به حرمتی که برای کارش در تمام این سال ها 
قائل بوده تاکید می کند و وقتی می پرسم در 
این ۱۰ سال که کاری در سینما نداشته هیچ 
وقت شــده که از این حرفه پشیمان شود؟ 
می گوید:  شــاید،  بیشتر احساس می کردم 
اگر کار دیگری را ادامه می دادم شــرایطم 
مناســب تر بود. من قبل از بازیگری اولین 
کاری که دوســت داشــتم، چتربازی بود. 
خیلی علاقه مند بودم. تمام امتحان هایش را 
هم قبول شدم ولی فقط بخاطر صاف بودن 
کف پایم قبول نشدم. لباس مخصوص این 
کار را هم در سینما خیلی پوشیدم. از زمانی 
که وارد سینما شدم تا به الان، سعی کرده ام 
کار خوب انجام دهم و کارهایم فقط الهی به 
امید تو نباشد، یعنی برای همه آن ها زحمت 
کشیده ام؛ مثلا سکانسی از فیلم  »خط آتش« 
یادم می آید که در ســرمای زمستان درِ هلی 
کوپتــر در حال پرواز باز بود و ما باید با آن 
شرایط فیلمبرداری را انجام می دادیم. تحمل 
همه آن سختی ها بخاطر علاقه بود نه پول. 

بازیگر فیلم های »میرزا کوچک خان«، 
»چشم عقاب« و سریال »سیمرغ« می گوید: 
من هنوز هم نقش هایــی را که بازی کردم 
دوســت دارم مثل فیلم »سینه سرخ« ولی 
آن نوع ســینما دیگر ادامه پیــدا نکرد. در 
این چند سال هم چند کار کمدی پیشنهاد 
شــد که خواهش کردم مرا معاف کنند. به 
دوستان گفتم، نگاه مردم به من جور دیگری 
اســت. با اینکه سال هاست بازی نکرده ام 
ولی هنــوز که مردم مرا در خیابان می بینند 
احتــرام می گذارند و می گویند با فیلم های 
دهه ۶۰ و ۷۰ من و آقای هاشــم پور جور 
دیگــری خاطره دارنــد. آن موقع من با نام 
»رضا طوفان« کار می کردم و بعد شدم رضا 
صفایی پور، او هم »جمشید آریا« بود و شد 
جمشید هاشم پور. این ها اسم های مستعار 
ما بود و رسم بود که اسامی کوتاه در سینما 
می گذاشــتند. این اسم ها با شخصیت های 
پر تحرکی که بازی می کردیم خیلی جاذبه 
داشت. او که ۹ اردیبهشت ماه ۷۱ سالگی اش 
را جشن گرفت، در پایان این گفت وگو در 
پاســخ به اینکه چه آرزویی دارد می گوید: 
آرزو که نه ولی دوست دارم کارهایی که در 

این سال ها کردم دیده شود. 
بــه هرحال مــن هم انــدازه خودم 
برای این ســینما زحمت کشیدم و بعد آن 
را تحویل دوســتان و جوانانی دیگر دادم.با 
وجــود گله هایی که صفایی پور بابت ادامه 
پیدا نکــردن ژانری که او در آن کار می کرد 
مطــرح می کند، دختر این هنرمند، هنگامه 
صفایی پور که کارگردانی ســینما خوانده 
در حال ســاخت  مســتندی به نام »رد پای 
طوفان« اســت که به دلایل تنزل سینمای 
اکشــن می پردازد و به ستاره های دهه ۶۰ و 
۷۰ این ژانر مثل جمشید هاشم پور، پدرش 

و نیز فرامرز قریبیان اشاره دارد.
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